
3یکشنبه 16 دی 1403- 4 رجب  1446 - 5 ژانویه  2025 - سال بیست  و چهارم - شماره  6445 سیاسی

کواکبیان در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:
 آیا وزارتخانه های کشور و اطلاعات 

 نمی خواهند مانع سنگ اندازان و عوامل نفوذ 
در برابر دولت پزشکیان باشند!؟

دبير کل حزب مردم ســالاری  نوشــت: افراطيون مدعی پيروی از رهبری 
با کينه توزی و ســنگ اندازی در مجلس حداقلی در صــدد اخلال در روند 
 اصلاحات مورد نظر اکثريت مردم هستند. مصطفی کواکبيان، دبير کل حزب 
مردم سالاری در توئيتی نوشت: »رئيس جمهور با جديت برای بهبود روابط 
بين المللی، در سخت ترين شــرايط داخلی و خارجی جهت رفع تنگناهای 
معيشتی و کاهش فشــار بر مردم گام برمی دارد. اما برخی افراطيون مدعی 
پيــروی از رهبری و اعضای  جبهه پايداری با کينه توزی و ســنگ اندازی در 
مجلس حداقلی و با سوء استفاده از شعار وفاق ملی  دولت پزشكيان را تحت 
فشــار قرار داده و در صدد اخلال در روند  اصلاحات مورد نظر اکثريت مردم 
هســتند!! آيا وزارت کشــور با صدور مجوز برای اجتماعات قانونی و وزارت 
اطلاعات با معرفی عوامل نفوذ نمی خواهند زمينه ســاز افشــای دست های 

پشت پرده و مانع تراش باشند!«

ویژه

ظریف:
 با شنیدن و گفت و گو برای حل مسائل فوری 

راه یابی کنیم
معاون راهبردی رئيس جمهور گفت: اميدواريم با شنيدن، گفت وگو و مشارکت 
بيشــتر برای کشف و حل مسائل مشترک و فوری راه يابی کنيم. اين گفت وگو 
آغاز راه است و با گردهمايی های مقاله محور در دانشگاه های کشور و گفتگوهای 
جمعی ادامه خواهد يافت. به گزارش ايلنا، محمدجواد ظريف، معاون راهبردی 
رئيس جمهور در شبكه اجتماعی ايكس نوشت:»تو مگو همه به جنگند و  ز صلح 
مــن چه آيد تو يكی نه ای، هزاری، تو چراغ خود برافروز دوســتان ســلام اين 
روزها معنا  و لوازم »وفاق« خود موضوع بحث و چالش شــده اســت. از اين رو 
برآن شديم که به جای همايشی پرهزينه، تشريفاتی و ملال آور، در روز پنجشنبه 
۲۰ دی مــاه، پس از بيانات آغازين رياســت محترم جمهــوری، در ده ميزگردِ 
گفت وگويی، با حضور صاحب نظرانــی با ديدگاه ها و گرايش های مختلف، چراغ 
گفت وگوی جمعی را درباره وفاق برافروزيم. بنا داريم برای ايران و بالندگی کشور، 
با ياری متخصصان و مشارکت عمومی، اقتضائات برنامه سياسی-اجتماعی وفاق 
ملی را جهت مســئله شناســی و يافتن راه حل برای مشــكلات مردم و کشور 
بررســی کنيم. پيش نياز وفاق، گفت وگو و پيش نياز گفت وگو، شنيدن است. از 
اين رو در طول روز، در کنار شما، شنونده ديدگاه های انديشمندان در ميزگرد ها 
و دغدغه ها و پرســش های حاضران خواهم بود. از همــكاران دولت هم دعوت 
کرده ايم تا آن ها را نيز در جمع شــنوندگان ببينيم. در آخرين بخش برنامه، در 
ميزگردی با چند تن از انديشمندان و مديران، دريافت های خود از گفت وگوهای 
روز را به بحث خواهم گذاشت. اميدواريم با شنيدن، گفت وگو و مشارکت بيشتر 
برای کشــف و حل مسائل مشترک و فوری راه يابی کنيم. اين گفت وگو آغاز راه 
است و با گردهمايی های مقاله محور در دانشگاه های کشور و گفتگوهای جمعی 
ادامه خواهد يافت. با توجه به محدوديت فضا، حداکثر تا يكشــنبه در ســايت 
http://vefaghemelli.ir )به صورت رايگان( ثبت نام فرماييد. البته با توجه 
به اســتقبال خوب دوستان بزرگوار، تقاضا دارم پس از ثبت نام منتظر دريافت 

دعوت نامه برای حضور در برنامه باشيد.«

سوشیال

آل اسحاق:
واقعیت های اقتصادی ایجاب می کند 

که تجدیدنظر جدی درخصوص 
FATF صورت گیرد

عضو حزب موتلفه در رابطــه احتمال پذيرش FATF در 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام گفــت: همان طور که آقا 
مجــوز دادند و دولت هم به دنبال آن اســت، واقعيت های 
اقتصادی و شــرايط زمانی ايجــاب می کند که تجديدنظر 
جــدی در اين خصوص صورت بگيرد. به نظر من، اين نظر 
جديــد قطعاً غير از نظر قبلی خواهد بــود، زيرا اقتضائات 
تغيير کرده است.يحيی آل اسحاق وزير سابق بازرگانی در 
دولت ششــم در گفت وگو با ايلنا، در رابطه با تاثير پديرش 
FATF در اقتصاد ايــران و احتمال تصويب اين طرح در 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام که سال هاست بلاتكليف 
مانده، تصريح کرد: دربــاره FATF در مقطعی، مجموعه 
نظام از جمله نخبگان، مجلس و مجمع تشخيص مصلحت 
نطام، موضوع را بررسی کردند و به اين نتيجه رسيدند که 
به هر صــورت آن را رد کردند. اما واقعيت اين اســت که 
زمان گذشــته و شرايط کنونی با شرايط گذشته آن موقع 

تفاوت دارد.
اين عضو حزب موتلفه عنوان کرد: همان طور که آقا مجوز 
دادند و دولت هم به دنبال آن است، واقعيت های اقتصادی 
و شرايط زمانی ايجاب می کند که تجديدنظر جدی در اين 
خصوص صورت بگيرد. به نظر من، اين نظر جديد قطعاً غير 

از نظر قبلی خواهد بود، زيرا اقتضائات تغيير کرده است. 
وی ادامه داد: اميدواريم که اين موضوع را به خوبی بررسی 
کنند و نتايج مطلوب به دســت آيــد و واقعاً منافع ملت، 
کشور، شرايط جهانی و منطقه ای را در نظر بگيرند و با يک 
نــگاه الهی و خدايی و دور از حب و بغض ها، تصميم گيری 
کنند و نظری بدهند تا ان شاءالله مشكلات کشور حل شود.
 ،FATF آل اسحاق در پاسخ به اين پرسش که آيا با تصويب
مشكلات اقتصادی حل خواهد شد، عنوان کرد: بله؛ بالاخره 

بايد زودتر تصميم بگيرند، اين موضوع دم کشيده است.

قائم پناه:
مشترکان پرمصرف هزینه بیشتری بابت 

برق مصرفی خود پرداخت کنند
معاون اجرايی رئيس جمهــور از آخرين وضعيت پايداری 
شــبكه برق کشور از مرکز ديسپاچينگ برق کشور بازديد 
کرد و گفت:  لازم اســت مشترکان پرمصرف هزينه بسيار 
بيشتری را به خصوص در ساعات پيک، بابت برق مصرفی 

خود پرداخت کنند.
به گزارش ايلنا، محمدجعفر قائم پناه صبح ديروز )شــنبه( 
با حضور عباس علی آبادی، وزير نيرو برای کســب اطلاع 
از آخرين وضعيت پايداری شــبكه برق کشور، روند تامين 
سوخت نيروگاه ها و تامين برق همه بخش ها اعم از خانگی، 
صنعتی، کشاورزی از مرکز ديسپاچينگ برق کشور بازديد 
کرد.قائم پناه به ارزيابی خود از بازديد صورت گرفته از مرکز 
ديسپاچينگ برق کشور پرداخت و اظهار کرد: اينكه کنترل 
برق سراسر کشور با يک سيســتم مديريتی هوشمند در 

مرکز ديسپاچينگ صورت می گيرد جای خرسندی دارد.
معاون رئيس جمهور در ادامه با اشاره به وجود ناترازی های 
برق در  کشــور، افزود: در اين بازديد و جلســه تلاش شد 
پيش بينی و راهكارهای مناســب برای تامين برق ماه های 

پيش رو و تابستان آينده صورت گيرد.
وی يادآور شــد: بر اين اســاس طی جلسه ای با وزير نيرو، 
کمک  های رياست جمهوری و هيات دولت در جهت توليد 
بيشتر انرژی و مديريت مصرف بررسی های لازم انجام شد.

قائم پناه ضمن درخواست از همه هموطنان برای مديريت 
مصــرف برق و انــرژی، و تاکيد بر توجه بــه اقتصاد آب، 
انرژی و برق اضافه کرد: لازم اســت مشــترکان پرمصرف 
هزينه بسيار بيشتری را به خصوص در ساعات پيک، بابت 
بــرق مصرفی خود پرداخت کنند. معــاون اجرايی رئيس 
جمهــور در ادامه کنترل و مديريــت مصرف انرژی را يک 
الزام دانست و هوشمندسازی مصرف را يكی از برنامه های 
بســيار خوب وزير نيرو در دولــت چهاردهم عنوان کرد و 
گفت: با نصب کنتورهای هوشــمند، مشترکانی که بيش 
از الگو، برق مصرف می کنند شناســايی  می شــوند و برای 
 اين دســته از مشترکان هشــدار صادر می شود و در ادامه 
برق آنها قطع می شــود.وی به راهبرد دولت چهادرهم در 
حوزه انرژی نيز اشــاره و تصريح کرد: راهبرد اصلی دولت 
چهاردهم در اين مقوله، افزايش سطح رضايتمندی مردم 
اســت، البته اين مهم با پيشبرد دو راهكار شامل مديريت 

مصرف و افزايش توليد ميسر خواهد شد.

ادعای مدیر دولت احمدی نژاد:
از مرحله ساخت سلاح اتمی 

گذشته ایم
فريدون عباســی رئيس اسبق سازمان انرژی اتمی گفت: 
ما از بحث ساخت سلاح گذشته ايم. ما خيلی سال پيش 
شايد، ۱۵ يا ۲۰ سال پيش، از اين مرحله عبور کرده ايم. 
کشــورهای غربی که دشمن ما هســتند می دانند که به 
اين دليل که ۸ ســال مــا را درگير جنگ کردند، پس ما 
هــم روی انواع مواد منفجــره کار کرديم و الان داريم در 

موشک هايمان از آن استفاده می کنيم.
بــه گزارش خبرآنلايــن، در فيلمی کــه از گفت و گوی 
فريدون عباسی رئيس اسبق سازمان انرژی اتمی منتشر 
شــده، او می گويد:  اگر کشــور بزرگی مثل ايران با اين 
ســابقه تمدنی، تحت تهاجم کشــورهايی قرار بگيرد که 
دارای ســلاح هسته ای هســتند مانند امريكا و انگليس، 
ما نبايد از اين کشــور دفاع کنيم؟ الان هم داشتن مواد 
اصلی هســته ای مثل اورانيوم غنی شده و آب سنگين، 
برای کشــور ما جهت بازدارندگی اساســی است نه برای 

ساخت سلاح.
وی تاکيد می کند: ما از بحث ســاخت ســلاح هسته ای 
گذشــته ايم. ما خيلی ســال پيش شايد، ۱۵ يا ۲۰ سال 
پيش، از اين مرحله عبور کرده ايم. کشــورهای غربی که 
دشمن ما هستند می دانند که به اين دليل که ۸ سال ما 
را درگير جنگ کردند، پس ما هم روی انواع مواد منفجره 
کار کرديم و الان داريم در موشــک هايمان از آن استفاده 
می کنيم. چه در موشــک های ساحل به دريا، چه هوا به 
هــوا و چه زمين به زمين، انواع مواد منفجره را داريم که 
می توانيم در اين زمينه انتقال تكنولوژی هم انجام دهيم.

فريدون عباســی تاکيد دارد: از نظر موادی که در سلاح 
استفاده می شــود، يكی اورانيوم غنی شده است، که آن 
هم در هر حدی کــه بخواهيم می توانيم غنی کنيم. اين 
فنــاوری را در اختيار داريم. ولــی آيا الان بايد اين کار را 
بكنيــم؟ آيا بايد به آن ميزان غنی کنيم و يا اينكه آنها را 

انباشت کنيم.
اگر از من بپرســند می گويم بله انباشــت کنيم و در يک 
جايی محفوظ باشــد که هيچ نــوع بمبارانی نتواند آن را 
از بين ببرد. آب سنگين هم جزو مواد راهبردی است که 
در اين زمينه بايد وجود داشــته باشد. ما همه اينها را در 

راستای توليد انرژی بكار می بريم.

رویداد

احزاب

نشســت مشترک فراکســیون امید 
مجلس دهم با رئیس جمهور ۹ دیماه در 
محل نهاد ریاست جمهوری برگزار شد. 
در این جلسه ۳ ســاعته که با حضور 
حدود ۶۰ نماینده سابق مجلس برگزار 
شــد، نمایندگان ادوار مجلس به طرح 
دیدگاه های خود پیرامون مشــکلات 

کشور پرداختند.
علی ابراهيمی، نماينده شــازند در مجلس 
دهم در ديدار فراکسيون اميد مجلس دهم 
با رئيس جمهور با اشاره به اينكه آنچه توسط 
جمع حاضر، دلسوزان کشور و حاميان شما 
مطرح می شــود چيزی نيست که جنابعالی 
به آن آگاه نباشــيد و حساسيت سنگينی 
مســئوليت شــما هم چيزی نيست که ما 
درک نكنيم، گفت: وليكن وقت اندک است 
و خطرات و تهديدات مختلــف روز به روز 
آشكارتر می شــود.  چنانچه  به موقع چاره 
مناسب و راهكار اصولی برای آن انديشيده 
نشود ديگر زمانی برای جبران نخواهد بود. 
وی در ادامــه افــزود: اکثريت کســانی که 
برای حمايت از شــما به پای صندوق رای 
آمدنــد برای افزايش مشــارکت نبوده اميد 
به اصلاح امور جاری کشــور که در ايده ها 
و وعده های شــما و همراهانتان مشــاهده 
شــده مردم را به پای صندوق ها کشــاند و 

اين تحقق وعده هاســت که مردم را اميدوار 
و خــدای ناکرده نااميــد می کند. ابراهيمی 
گفت: من به ســهم خودم در اين مدت که 
از رياســت جمهوری شما سپری شد بابت 
صداقتی که به روش های مختلف تاکنون از 
خود نشان داديد، اقدامات اصلاحی از قبيل 
بازگرداندن اساتيد و دانشجويان اخراجی در 
راستای ايجاد وفاق و تعامل با بخش عملی و 
فرهيخته جامعه، تعليق اجرای قانون عفاف 
و حجاب، رفع نسبی فيلترينگ شبكه های 
اجتماعی کــه اثر به ســزايی در امورات و 
زندگــی امروز مردم دارد سپاســگزارم. اين 
نماينده ســابق مجلس با بيان اينكه وليكن 
آقای رئيس جمهور فرصت بسيار محدود و 
زمان به سرعت در حال سپری شدن است، 
گفــت: چنانچه برخی اصلاحــات به موقع 
و فوريت صورت نپذيــرد ديگر نمی توان از 
آســيب در امــان ماند. نماينده شــازند در 
مجلس دهــم يادآور شــد:به همين خاطر 
درخواست داريم رفع فيلترينگ از ساير پيام 
رسان های بين المللی را دنبال کنيد تا فضای 
کســب و کار داخلی و ارتباطات بين المللی 
در همه ابعاد برای مردم راحت تر انجام شود.

وی تاکيــد کرد: رفع تنگناهــای اقتصادی 
حاکم بر کشــور از ضــروری ترين اقدامات 
اســت که هــم در بعد خارجــی و هم بعد 

داخلــی نياز بــه تصميمات ســختی دارد 
کــه نبايد به آينــده موکول شــود؛ علاوه 
بر مشــكلاتی که تحريم هــای ظالمانه بر 
مــردم عزيز ايران ايجاد کــرده، تحريم ها و 
سوءمديريت و اقدامات کاملا ضد اقتصادی 
نيز به شــدت بر اقتصاد بيمار کشــور فشار 
وارد می نمايد. ابراهيمی تاکيد کرد: تصويب 
الزامات FATF را به صورت جدی از طريق 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام پيگيری و 
به شفافيت هزينه ای که کشــور بابت قرار 
گرفتن در ليســت سياه می پردازد را متذکر 
شويد تا اين بن بســت در ارتباط با اقتصاد 
جهانی برطرف شــود. وی خاطر نشان کرد: 
با جرات و جســارت به ســمت تک نرخی 
شدن ارز حرکت کنيد که اثرات فساد آور و 
فضای رانت و سوءاستفاده و از همه مهمتر 
هدر رفت منابع کشــور کــه از عوامل مهم 
کاهش ارزش پول ملی اســت – خســارت 
بيشتری به اين کشور زده و خواهد زد. مردم 
شرايط سخت اقتصادی ولی در فضای سالم 
و بدون رانــت را بهتر می پذيرند تا نابرابری 
و تبعيضی که در اثر اســتفاده از رانت های 
ناشــی از چند نرخی ارز فراهم شده است. 
اين نماينده سابق مجلس يادآور شد: تمرکز 
بر تخصيص ارز و حمايت از توليد به منظور 
تامين نياز مردم با قيمت ارزان عملا نشــان 

داده که روش موفقی برای کمک به مردمی 
که روز به روز فقيرتر شده اند نبوده و همواره 
بــا هدر رفت ميزان قابــل توجهی از منابع 
کشور گرديده است تنها چاره جلوگيری از 
کاهش ارزش پول ملی – جلوگيری از فقير 
شدن حفظ و يا حتی افزايش قدرت خريد 
مردم هم خواهــد بود. وی در ادامه ديدار با 
رئيس جمهور افزود: چــرا که با پايين نگه 
داشــتن و ســرکوب قيمت ها به بهانه های 
مختلــف و تخصيص ارز،  امنيت ســرمايه 
گــذاری و توليــد پايدار را هــم با مخاطره 
جدی روبرو کرده اســت و همين امر باعث 
شده که اقتصاد کشــور روز به روز دولتی و 
امنيتی تر اداره شود و يكی از دلايل تشديد 
ناترازی ها هم همين موضوع است. ابراهيمی 
با اشــاره به اينكه استحضار داريد که بخش 
کشاورزی در مراحل ســخت و بحران های 
تحريمی هميشــه نشان داده که تاب آوری 
بالاتری داشــته ويكــی از بخش هايی بوده 
که در رشــد اقتصادی کشــور و موثر بوده 
اســت، گفت: عليرغم اينكه کشاورزی يكی 
از فعاليت هايی است که کاملا توسط مردم 
انجام می شــود ولی در دهه های گذشــته 
سرنوشت محصولات مهم کشاورزی توسط 
دولت ها هم در مرکز هم در استان ها توسط 

مديران دولتی تعيين تكليف می شود. 

ابراهیمی در دیدار فراکسیون امید با رئیس جمهور:

رقبا اعتقادی به وفاق به شکلی که شما دارید، ندارند

زیان ها و زمینه های آنارشیسم
ادامه از صفحه 1

 به  عبارت  ديگر ضمن اينكه  به  خواســت  مردم  توجه  مي کنيم  لازم  است  توجه 
 کنيم  که  به  ناسيوناليسم  اهميت  بيشتری  بدهيم .    در غير اين صورت  وارد يک 
 پروسه  ای  شده  ايم  که  نهايتا به  آنارشيسم  و   تجزيه  و    بی غيرتی  و   بی تعهدی  ملی 

 و   تخريب کشور و بيچارگی مردم  منتهی  خواهد شد .  
قانون  اساسی  محور وفاق  ملی

اگر بپذيريم  که  در ناسيوناليسم  مدنی  بايد قانون اساسی  را  محور قرار داد نتيجه 
 مي  گيريم  قانون  اساسی  جمهوری  اسلامی  از يكسو برقرار کننده  ناسيوناليسم 
 مدنی  اســت  و   از ســوی  ديگر با عنايت  به  توجه  ويــژه  آن  به  ارزش ها واهداف 
 اسلامی  محور ناسيوناليسم  دينی  است .  در اين قانون به  تغييرات  لازم  در صورت 
 ضرورت  توجه  شــده  بنابراين  حتی  کســانی  که  خواهان  ارزش های  ليبرالی )با 
توجه  به  ناسيوناليســم  مدنی( هستند قانون  اساســی  جمهوری  اسلامی  ايران 
 مي  تواند محور باشد اما لازم  است چنانچه  بيان  شد نخست  خطاب  به  مردم  به 
 تشويق  و   ترغيب  اين  ناسيوناليسم  بپردازند  و   ديگر اينكه  نگاه  آنها صرفا بخشی  از 
مردم  نباشد بلكه  ديدگاه  و   نظر عمده  ملت  مورد توجه  قرار گيرد .  تكيه،  خصوصا 
در اين برهه تاريخی  بر خواست  بخشی  از مردمی  که  هنوز به  يک  ناسيوناليسم 

 فراگير پايبند نيستند بی گمان  می تواند به  آنارشيسم  دامن بزند .  

یادداشت

»پروانه مافی« نماینده پیشین مجلس 
شورای اســلامی در نشست صمیمانه 
دهم  مجلس  امید  فراکسیون  اعضای 
با »مسعود پزشــکیان« تصریح کرد: 
مدت ها فقــدان عقلانیت و در نتیجه 
ناکارآمــدی در مدیریــت  انتظارات 
نخبــگان و اندیشــمندان  جامعه را 

دوچندان کرده است.
متن سخنان مافی بدين شرح است؛ دکتر 
پرشــكيان در سخت ترين برهه از روزهای 
دشــوار منطقه و جهان سكان هدايت قوه 
مجريه را به دســت گرفت.در شرايطی که 
اوضاع آشوب زده و به هم ريخته ی جهان 
و علی الخصوص منطقه غرب آســيا، آينده 
ای مبهم و فرای تمام پيش بينی ها و پيش 

داوری ها را رغم زده است. 
در چنين شــرايطی، سياست های صادقانه، 
صميمانه، دلسوزانه و در عين حال مدبرانه 
ايشــان بر دلهای مردم نــور اميد و آرامش 
را تابانيد . صدق نيت ايشــان  از قلبتشان 
برخواســته بود و بر قلب های مردم نشست 
اما ... همچنان انتظارات محقق نشده ای که 
به نظر می رســد تا تحقق آنها راه زيادی در 

پيش است، برجای مانده است.
اما واقعيتی ديگر نيز وجود دارد و  آن  اين 
است که مدت ها فقدان عقلانيت و در نتيجه 
ناکارآمــدی در مديريت  انتظارات نخبگان 
و انديشــمندان  جامعه را دوچندان کرده 
اســت. چه آنان که از بد حادثه ســال ها با 
کوله باری از توان و انديشــه، در گوشــه و 
کنار دستگاه های اجرايی ماندند و به دلايل 
متعدد ناشی از تنگ نظری های بی سبب، 
عزلت گزين شدند و چه آنان که به همين 
دلايــل از ورود و تاثيرگــزاری در جريــان 

حرکت رو به جلوی کشور، محروم شدند.
رئيس جمهور  بارها در سخنان خود، تاسی 
به منويــات رهبری را ســرلوحه کار خود 
دانستند. رهبری در بخشی از سخنان خود 
فرمودند: نبايد بگذاريم نخبگان به واســطه 
برخی سنگ اندازيها يا برخوردهای نامناسب 
از دانشگاه ها و ادامه فعاليت در کشور مايوس 
شــوند و هر چه در اين زمينه خرج کنيم، 
بلكه سرمايه گذاريست.«به  نيســت  هزينه 
همين سبب سرفصل های دغدغه های آنان 
و سپس راهكارهای پيشــنهادی توجه به 
ايــن گروه مهم و کليدی جامعه که حاصل 
بررســی و احصای نظرات و پيشنهادات و 

دغدغه های اين گروه نسبتا پر شمار جامعه 
است، استخراج و ارائه شد.

۱- عدم شــفافيت در مســير پشــتيبانی 
درخواستها در خصوص امتازات ارائه شده 

۲- عدم اشراف کامل و تسلط کارشناسان 
مربوطه و بروز خطا در ررسی ها

3- ارزش گــذاری نخبــگان بــر اســاس 
فرهنگی  علمــی،  صنعتــی،  امتيازهــای 

نامتوازن و غير مرتبط 
4- عــدم حمايت از مخترعــان در فرايند 
فعاليــت و احمــال کاری در حضانــت از 
طرح های اراده شــده و اما  راهكارهايی برا 

ی تعامل مؤثر با اين قشر توانمند جامعه:
۱- تحليل نيازهای نخبگان:

- پيش از اجرا ی سياســت ها، لازم اســت 
نيازها و اولويت های واقعی نخبگان به دقت 

شناسايی و تحليل شود.
اســتفاده ا ز نظرســنجی ها و گروه هــای 
متمرکز می تواند در جمــع آوری اطلاعات 

مفيد باشد.
۲- بازخورد فعال:

- ايجا د سازوکاری برای جمع آوری بازخور 
د از نخبگان درخصوص سياستها و روندها، 
به بهبود و انطباق بيشــتراين سياست ها با 

نيازها و انتظارات آ نها کمک خواه د کرد.
3- فرهنگ نوآوری:

- تقويت فرهنگ نوآوری د ر جامعه از طريق 
فعاليت های آموزشی و ترويجی، می تواند به 
جــذب و نگهداری نخبــگا ن کمک کند. 
نوآوری،  برگزاری جشنواره های  اين شامل 
مسابقات علمی و معرفی نمونه های موفق ا 

ز کارآفرينان وپژوهشگران است.
4- حمايت از تحقيقات بنيادی و کاربردی:

- توجه به تعادل ميــان تحقيق بنيادی و 
کاربردی بايد در سياست ها لحا ظ شود. اين 
پل ارتباطی می تواند زمينه ساز توليد دانش 

جديد و تجاری سازی آن باشد.
۵- توسعه استراتژی های کارآفرينی:

- تشــويق نخبــگان به راه اندازی کســب 
وکارهای دانــش بنيان و حمايت ا ز آنها با 
برنام ه های مشاوره ای و مالی، می تواند باعث 

شكوفايی استعدادهای علمی شود.
6- توجه به تنوع:

- در جــذب و حمايت از نخبــگان، تنو ع 
زمينه های تحقيقاتی و نژادی، جنســيتی، 

سنی و... بايد مدنظر قرا ر گيرد.
تا نه تنها ظرفيتهای علمــی افزايش يابد، 
بلكــه از ايده هــا و رويكردهــا ی مختلف 

بهره مند شويم.
7. تقويت ديپلماسی علمی:

- توسعه برنامه های بين المللی و ديپلماسی 
علمــی می توانــد به نخبــگان کمک کند 

تا عــلاوه بر بــه اشــتراک گذار ی دانش، 
با دســتاوردهای جهانی آشــنا شــوند و 
توانمندی های خود ر ا د ر عرصه بين المللی 

معرفی کنند.
۸- نظارت و شفافيت:

- ايجا د شــفافيت د ر فرآيندهای مالی و 
اداری، به نخبگان اعتماد به نفس بيشتر ی 
ميدهد و آ نها را تشويق می کند تا د ر برنام 

ه های مختلف شرکت کنند.
در نهايت، نبايد فرامــو ش کر د که توجه 
به روحيات و نيازهای نخبگان، حكم کليد 
موفقيت در هر برنامه ای برا ی بهره مند ی 

از اين ذخاير انسانی ر ا دارد.
همواره بايد به خاطر داشت که نخبگان در 
جستجوی فرصت ها و فضايی هستند که در 
آن بتوانند به بهتريــن نحو توانمندی های 
خــود را به ظهور برســانند. در خاتمه بايد 
اذعــان کردکه بنياد ملی نخبگان به عنوان 
متولــی اين بخــش اقداماتی انجــام داده 
است ولی متاســفانه به دليل اجرای ناقص 
و ناکارآمــد و ايجاد رويه هــای بروکراتيک 
فراوان آنچنان که بايد نتوانســته به اهداف 
خود دســت يابد و در اين قشــر خاص و 
انديشــمند ايجاد رضايــت نمايد که دليل 
عمده آن را می توان ناشی از عدم شناخت 

نيازها و روحيات آنها دانست.

مافی در نشست فراکسیون امید با رئیس جمهور تشریح کرد

انتظارات نخبگان و اندیشمندان از دولت چهاردهم

درازهی در نامه به رئیس جمهوری تشریح کرد

روایتی از محرومیت های سراوان
احمد مازنی در دیدار اعضای فراکسیون امید با رئیس جمهور:

آقای رئیس جمهور، با مردم سخن بگوئید
محمدباسط درازهی نماینده دوره دهم سراوان سیب سوران مهرستان و گلشن در 
مجلس  دهم که عضو شورای راهبردی و شورای مرکزی فراکسیون امید نیز هست، 
در دیدار فراکسیون امید با رئیس جمهور به صورت شفاهی و مکتوب طی چندین 
نامه موضوعات متعددی در خصوص مسائل مهم روز کشور، استان و سراوان بزرگ را 

مطرح کردند که مهم ترین آنها عبارتند از:
۱. مباحث توسعه ای استان و بحث توسعه سواحل مكران با ديدگاه مردم محوری، بومی گزينی و 
در نظر گرفتن بيش از پيش منافع مردم بومی منطقه  و استان سيستان و بلوچستان با تاکيد بر 

پيوستهای علمی اجتماعی-فرهنگی و حفظ ارزش های اجتماعی بوميان استان
۲. ضمن تقدير و تشكر از انتصاب استاندار بومی، استفاده از تجارب و ظرفيت های بيشتر نيروهای 
انسانی شايسته و توانمند بومی استان در کارگروه های متعدد ستاد توسعه سواحل مكران و ساير 
کارگروه های که در وزارتخانه ها و سازمان های مربوط به توسعه سواحل مكران تشكيل شده يا 

در آينده تشكيل خواهد شد.
3. اجازه تســهيلگری جهت ســرمايه گذاری عموم مردم اســتان در غالب بخش خصوصی و 
تعاونی های متشــكل از جوانان استان جهت بهره مندی از منافع، منابع و فرصت های توسعه 

ای سواحل مكران
4. افزايش امتداد پس  کرانه های توسعه ای سواحل مكران به کل استان خصوصا مناطق محروم 

و مرزی سراوان بزرگ 
۵. خط انتقال شــبكه ريلی محور زاهدان - چابهار به سراوان - جالق جهت ترانزيت کالا های 

صادراتی و وارداتی از مرزهای زمينی کوهک و جالق از/به پاکستان
6. تحويل رزومه کاری 6۰ نفر از نيروهای انســانی شايسته و توانمند بومی استان سيستان و 
بلوچســتان جهت بكارگيری و استفاده از ظرفيت های ارزشمند آنها در سطوح استانی، ملی و 

بين المللی 
7. مد نظر قرار گرفتن کل استان به صورت عادلانه و با نگاه آمايش سرزمينی در مباحث زيربنايی 

و توسعه ای خصوصا راه، آب، آموزش، بهداشت و درمان، صنايع و معادن، ورزش و جوانان 
۸. در خواست صدور مجوز الحاقی خط انتقال آب دريا به شهرستان های سراوان سيب سوران 

مهرستان و گلشن از لوله خط انتقال چابهار-زاهدان
۹. خطوط انتقال و اتمام پروژه های آبی سدهای ماشكيد عليا، سفلی و شهری کور

ملــی  دانشــگاه  تنهــا  بــرای  زيــر ســاختی  و  اعتبــارات عمرانــی   ۱۰. تخصيــص 
سراوان بزرگ

احمد مازنی، نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در دیدار اعضای فراکسیون 
امید با رئیس جمهور گفت: واقعیت این است که مردم ایران در برابر خود شاهد 

انبوهی از مشکلات هستند. 
جوانــان و نخبــگان جامعه به دليل فقدان عقلانيت و در نتيجــه ناکارآمدی در مديريت 
مشكلات، اميدی به اصلاح ندارند. مازنی يادآور شد: مردم در اوج نگرانی و احساسِ ناامنی، 
يک پا پس و يک پا پيش پای صندوق رأی آمدند و در فضايی از بيم و اميد رئيس جمهوری 
برگزيــده اند که گفت به آن ها دروغ نخواهد گفت؛ و گفت: ذمتی بما اقول رهينه و انا به 
زعيم و گفت با هم دعوا نكنيم؛ شــعار وفاق ســر داد و کابينه وفاق تشكيل داد؛ به قيمت 
آزرده کــردن رفيق، رقيب را به همراهی و همكاری برگزيد. وی با تاکيد بر  اينكه نگرانی 
و التهاب مردم هم چنان باقی اســت و آرامش بر کشور حكمفرما نشد؛ گفت: چرا؟ چون 
رئيس جمهور قول ديگری هم داد؛ اين که از گذشته چيزی نگويد؛ و از اسب زين کرده ای 
که نعل آن وارونه است حرفی نزند؛ اما آقای رئيس جمهور نه سياست »بگم، بگم« و نه » 
شعار » ويرانه ای را تحويل گرفته ام« که برای رسيدن به وضع مطلوب بايد وضع موجود 
را آن چنان که هســت به مردم بگوئيد نه آن چنان که کيهانيان می گويند و نه آن چنان 
که لاشــخورهای شبكه های فارسی زبان بيگانه پرست می بافند؛ آن چنان که هست.  وی 
با اشاره به اينكه آقای رئيس جمهور، نخستين گام »گفت وگو با ملت« است، گفت: وضع 
موجود را برای  مردم تبيين کنيد، از ريشــه ها و علل ناترازی ها، از اژدهای هفت سر فساد، 
از قاچاقچيان سوخت، از موانع توسعه و عوامل تنش زا در روابط بين الملل، از سنگ هايی 
که بســته و سگ هايی که رها هســتند به مردم بگوئيد و به آن ها در خصوص حاکميّت 
عقلانيّت در کشــور اطمينان دهيد. از شــاخص های اقتصادی که نسبت به وجود بحران 
در کشــور اعلام خطر می کنند؛ و در مقابل اقدامات خردورزانه برای مهار بحران به مردم 
بگوئيد.  مازنی خاطرنشان کرد: سخن گفتن با ملت، به آنان آرامش خواهد داد و در عين 
حال آنان را با نظام تصميم ســازی همراه خواهد کرد به شــرط آنكه به پايبندی شما بر 
شعار ها و اســتواری  نظامِ تصميم گيری بر خردورزی اطمينان حاصل کنند. به گفته وی 
از ســوی ديگر ميز گفت وگوی ملی را در دولت، در دانشگاه، در صدا و سيما، در احزاب، 
در مجلس و در بين اقشــار و صنوف مختلف مســتقر کنيــد و در مقابل گفتمان انفعال 
و گفتمــان خشــونت گفتمان گفت وگو را حاکم کنيد که راه وفــاق ملی از گفت وگوی 
 ملی، صبورانه و اقناعی می گذرد. و اين همه مســتلزم تعامل و همدلی با رهبری و عناصر 

تاثيرگذار کشور است.

رئیس قوه قضائیه:
تفاوتی میان زندانیان مسلمان و مسیحی وجود ندارد

رئيس قوه قضائيه در ديدار با نمايندگان جامعه مسيحيان کشور خطاب به علماء 
و انديشمندان اديان گفت: علماء و انديشمندان اديان بر سطح و ميزان گفتگوها، 
همفكری ها و تعاملات خود بيفزايند و راه صحيح را برای ســعادت بشر بيابند و 
پــس از يافتن راه صحيح، در اتخاذ و پيشــبرد آن راه، تعصب و جمود به خرج 
ندهند. به گزارش ايلنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضائيه، حجت الاسلام والمسلمين 
محسنی اژه ای، همزمان با ايام ميلاد حضرت عيسی)ع( طی سخنانی در ديدار با 
نمايندگان جامعه ارامنه و آشوری )دينی و مجلس شورای اسلامی( کشور، ضمن 
تبريک ميلاد حضرت مسيح و فرارسيدن سال نو ميلادی اظهار کرد: بدون ترديد 
چنانچه هر يک از انبياء عظام الهی از جمله حضرت عيسی مسيح )ع( در عصر 
کنونی می زيســتند، در مقابل جنايات سبعانه صهيونيست ها در غزه و سكوت و 
حمايت همه جانبه برخی کشور های غربی از اين جنايات، واکنش سخت و شديد 
اتخاذ می کردند. رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه همه انبياء عظام الهی، يک هدف 
واحد و مشــترک را دنبال می کردند، گفت: علماء و انديشمندان اديان بر سطح 
و ميــزان گفتگوها، همفكری ها و تعاملات خود بيفزاينــد و راه صحيح را برای 
سعادت بشر بيابند و پس از يافتن راه صحيح، در اتخاذ و پيشبرد آن راه، تعصب 
و جمود به خرج ندهند.  رئيس دستگاه قضا در ادامه، با اشاره به مزيت های صلح 
و ســازش در دعاوی گفت: جامعه ارامنه و آشوری کشور، سازوکار های مرتبط با 
توسعه فرهنگ صلح و سازش ميان خود را فراهم آورند و نسبت به تنوع بخشی 
اين ســازوکار ها اهتمام داشته باشند. رئيس عدليه تصريح کرد: شما نمايندگان 
جامعه مسيحيان کشور، فهرست هايی از مســيحيانی که در قوه قضائيه دارای 
پرونده هستند را به تفكيکِ موضوع پرونده آنها و اينكه در زندان هستند يا خير، 
تدوين کنيد و در سلســله جلســات خود با مقامات ذيصلاح قضايی، موضوعات 
آنها را طرح کنيد، تا رســيدگی های قضايی در چارچوب قوانين، در قبال پرونده 
آنها انجام گيرد. قاضی القضات گفت: تمايل ما آن اســت که حتی يک نفر نيز به 
زنــدان نرود؛ اما به هر حال عده ای مرتكب جرم و ظلم می شــوند و يا قوانين را 
زيرپا می گذارند و لاجرم با مجازات هايی از جمله اعزام به زندان مواجه می شوند؛ 
البته اعتقاد ما در نظام زندانبانی کشــور، اصلاح فرد مجرم است و سازوکار های 
مرتبــط با اين امر را نيز تمهيد کرده ايم و در اين بين، تفاوتی ميان يک زندانی 
مسلمان و يا مسيحی وجود ندارد. رئيس قوه قضائيه بيان داشت: توجه به خانواده 
زندانيان نيز از جمله اولويت های ما اســت و مــا در اين خصوص نيز تمهيدات 
ويژه ای را اتخاذ می کنيم؛ ممكن است فردِ محكومی در زندانی مستقر باشد که 
خانواده او برای ملاقات، به زحمت و دردســر بيفتند. رئيس دستگاه قضا تصريح 
کرد: ما به مناســبت فرارسيدن سالروز ميلاد حضرت عيسی مسيح )ع( و سال 
نو ميلادی، دســتور اعطای مرخصی ۵ روزه به محكومان مسيحی واجد شرايط 
را صادر کرديم؛ در اينجا بايد توجه داشــت که بسياری از اين زندانيان مسيحی، 
قبل از صدور اين دســتور نيز در مرخصی به سر می بردند. قاضی القضات گفت: 
يكی از نمايندگان محترم جامعه مســيحيان کشور، در اين جلسه، از بی توجهی 
به درخواســت های اعِمال ماده 477 و تجويز اعاده دادرسی سخن گفت که بايد 
بگويم اعِمال ماده 477 و تجويز اعاده دادرســی، ترتيبات و سازوکار های قانونی 
خاص خود را دارد و اينگونه نيست که هر درخواستی در اين زمينه، مورد موافقت 
قرار گيرد، بلكه بايد رأی صادره خلاف شــرع بيّن باشــد و طبق قانون، مرجع 

تشخيص اين امر نيز، شخصِ رئيس قوه قضائيه است.

عدلیه


